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2 - VEG I VEST 

Redaktøren har ordet 
I tidsrommet frå Ragnhild Øverland Arnesen slutta og fram til det vert tilsett ein 
ny informasjonsmedarbeider, har eg fått lov å rirulere meg som redaktør for Veg 
i Vest. 

Det er då fristande å skrive nokre ord om forslaget ril NORSK VEG- OG 
VEGTRAFIKKPLAN 1990-93, som vart lagt fram i mars 1988 og som vert 
handsama i fylkestinget i <lesse dagar. 

Den første NORSK VEGPLAN vart lagt fram i 1969 og omfatta perioden 
1970-73. Det er såleis 6. generasjon NORSK VEGPLAN som no er til handsa
ming. 

Grunnlagsmaterialer ril den første NORSK VEGPLAN for Hordaland vart 
samla inn av ein pensjonert ingeniør og ein oppsynsmann på deltid, medan alle 
avdelingar har vore engasjert i NVVP 1990-93, og der er lagr ned ei scor mengde 
årsverk i planen. 

Så får vi vone at resultatet er i samsvar med innsatsen. 
Den første NORSK VEGPLAN vart utarbeidd i ei rid prega av optimisme og 

tru på framtida for vegbygginga i Noreg. Dei årlege løyvingane auka jamr og 
trutt og talet på tilsette ved Hordaland vegkontor vaks med 10 personar pr. år. 

Som der går fram av ein artikkel i dette nummerer av Veg i Vest så er ikkje 
utsiktene framover vidare lyse. Staten sitt engasjement i vegbygginga vert sradig 
mindre og som eie resultat av detre vil 2/3 av vegbygginga i Hordaland i perio
den 1990-93 bli finansiert uranom statsbudsjettet, i hovudsak med bompengar. 

Derre skjer samtidig med ar bilparken og vegtrafikken veks sterkare enn no
kon gong og behovet for betre og sikrare vegar berre aukar. Dette er ei utvikling 
vi ser på landsbasis, men den er spesielt markert i Hordaland. Vi har ein vekst i
bilparken som er 50% større enn landsgjennomsnittet, medan vegstandarden er 
langt under landsgjennomsnittet. 

Vegpolitikk ser idag ut for å vere noko som berre interesserar vestlendingar,
kjem ein aust for Langfjella ser ein knapt eie ord i avisa om vegar og vegbygging. 
Kanskje burde vi få ein aksjon for å flytte Scortinget ril Bergen, då ville nok veg
polirikken få meir sentral plass i der rikspolitiske bilder. 

Per Steffen Myhren 
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«Friluftsbatteri» som 
armeringsjern henger i 

Jakt på defekte russebiler nødvendig for biltilsynet 

I disse dager kjører det mange 
utrangerte nyttebiler rundt på 
Hordalandsvegene med rød og 
blå russedekor. Noen av de 
unge eierne tar sikkerheten al
vorlig, og sørger for godkjent 
registrering hos biltilsynet. 
Dessverre er det mange av dis
se bilene som går igjen år etter 
år, bare med ny maling. Man
gelfullt vedlikehold blir ikke 
bedre ved at det er 2-3 år siden 
bilen sist ble godkjent. Det er 
mye som er blitt avdekket ved 
biltilsynets kontroller de siste 

par måneder.

Eller hva skal man si til et batteri 
som henger i løse luften, uten deksel, 
der kablene henger på utsiden av ka
rosseriet, og 3 stykker armeringsjern 
er benyttet som feste for batterikas
sen. 
Skjerf som dørlås 
Eller denne løsningen: Dørlåsen er 
defekt, og døren er festet til et skjerf 
som er surret til dørhåndtaket. Så len
ge sjåføren sitter på skjerfet er døren 
lukket' 

Løse hjulbolter, manglende hjulbol
ter og løse felger ...: er andre defekter 
som går igjen på årets russebiler, for
teller avd.ing. Gunnar Gåssand i biltil
synet i Bergen. 

Han bekrefter at man har brukt at
skillig tid på å kontrollere russebiler 
ure på vegene den siste tiden. Antallet 
kjøredoninger med rød- og blåkledde 
horder er økende, og der samme er 
problemet for trafikksikkerheten. 

Overingeniør 
Gunnar Gaassand i 
biltilsynet tar en 
titt på en av de 
større utgavene av 
årets russebiler. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

Batteri i fri- luft, 
festet med 3 stykk 
armeringsjern. En 
detalj i russe
bilparken årgang 
1988. (Foto: Erling 
Grønsdal). 

Overtar gamle problembiler 
- For å slippe avgifter er der desverre
nokså vanlig at russen «låner» russe
bil fra i fjor. Der betyr at det kjøres
med vogner som ikke har vært til
godkjenning hos bilcilsynec på flere år.
Vi oppdager mange spesielle proviso
rier som eierne benytter for å unngå
at bilen ramler fra hverandre, eller for
å få sruet inn flest mulig klassekame
rater.

Ombygging av biler skjer også. 
Feks. ved at skillevegger i varebiler 
blir fjernet. Dette skjer også på biler 
som er over 3.500 kg, og som erter 
forskriftene er lastebil. Her kommer 
krav til førerkortet som også blir et 
problem i «russetrafikken». Bruk av 
personseter i lastebiler er et annet til
tak der russen synder mot kjøretøyfor
skriftene. Vi må forholde oss til regel
verket, og det car ikke særlig hensyn 
til russens spesielle behov. Løse sofa-

seter og sroler til medbringende artia
nere er vanlig, og ulovlig. Varevogner 
med åpne sidedører er heiler ikke no
en trygg løsning for personbefordring 
mellom hageselskapene. 

Vil nødig spolere feiringen 
- Der er i det hele tatt mye tankeløs
het forbundet med den trafik.kale de
len av russefeiringen. Der ser dessver
re ur ril at vi må bruke stadig mer tid
på detre problemet.

- Blir det mange avskiltninger?

- Vi prøver å være imøtekommen-
de, og foretrekker å gi bileierne en 
rask frise for å få utbedret manglene. 
Vi vil nødig ødelegge feiringen for 
russen. Men når vi kommer over eks
treme tilfeller av trafikkfarlige biler er 
det bare å ta skrujernet i bruk, og fjer
ne skiltene, sier Gaassand. 
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FRA «UTANRIKSA VDELINGA»: 

Basalt av eldre 
årgang er ein 
spesiell og 
vanskeleg 
bergart å 
hanskast med, 
konstaterer 
Lars Kristian 
Borgen (Foto: 
Jostein 
Flatekval). 

4 - VEG I VEST 

Horda-hjelp til 
tunnel på Færøyane 

«Norsk veiteknikk kan ekspor
teres», skreiv Teknisk Ukeblad 
nyleg, og viste m.a. til rekord
lange tunnelar og utf ordrande 
bruprosjekt her vest. Horda
land Vegkontor har alt gjenn
omført sin fyrste framstøyt på 
eksportmarknaden. Det skjed
de på Færøyane, der ekspertar 
på tunnelbygging måtte hen
tast frå Norge for å koma i 
gang med ein 3 km lang snar
veg gjennom fjellet på Suder
øy. 

Fjellet har roa seg, og støyping av 
overbygget er i full gang. (Foto: 
Jostein Flatekval). 

I 
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Landsingeniøren på Færøyane har 
hatt god kontakt med vegsjef Josef 
Martinsen og Hordaland Vegkonror 
gjennom fleire år. Mellom anna har 
folk frå landsingeniøren sin etat vore 
på opplæring her i landet. 

Vanskeleg bergart 
Ei form for opplæring har det vel vore 
dette og. På Færøyane sender dei ikkje 
vegarbeidarar med runnelrøynsle runde 
på alle nye prosjekt. Dei nytter lokal 
arbeidskraft der jobben skal gjerasr. Så
leis var det heller utrente folk som 
skulle gå laus på den nye tunnelen på 
Suderøy. Saman med den spesielle ber
garten i der aktuelle områder ga dette 
score vanskar for landsingeniøren sine 
mannskap. Dei fekk rett og slett ikkje 
hol på fjellet. Massane rasa vekk for 
anleggsfolka. 

Air fjellet på Færøyane er av Basalt 
lavabergarter. Den varianten som viste 
seg å vera representert ve? runnelin
slager på Suderøy I10yrer nl em eldre, 
geologisk årgang enn den <lei har hatt 
å baskast med ridlegare, kollegene våre 
på Færøyane. Her er tjukke rufflag av 
gama! aske rel?resencert i større grad 
enn i den øvnge basalten, noko som 
vart ei ny erfaring også for Hordaland 
Vegkontor. 

Fagfolk og støypeskjold
Jan Elvøy og S�einar A�se drog på inn:
leiande rekogn1senng cd øyane I vest 1
haver. Dei fekk kartlagr problemet.
Resulrarer vart at sprengningsbas Jo
stein Flarekval frå Eksingedalen og be
wngfagmann Lars Kristian Borgen frå 
Os pakka tannbørsta og arbeidsdres-
sen, og sette kursen vestover. . 

Dei hadde med seg srøypesk1old, 
som var mangelvare hjå grannefolket,
ved sidan av den tekniske fagkunnska
pen på slike påhogg. 

Det ordna seg 
- Anleggsfolka hadde gjort rre misluk
ka freistnader på å koma inn i fjellet,
men massane berre ramla saman, for
ce! Lars Kristian Borgen til Veg i Vest.
Han er attende i gamlelandet erter tre
vekers aktiv innsats på Færøyane, og
har vore med på fullføringa av Fløy
fjellsrunnelane. Kollega Jostein �late
kval frå Suderøy-prosiekret har I den
seinare tida vore på tunnelanlegg i
Røldal.

Vegmotiv frå Færøyane. (Foto: 
Jostein Flatekval). 

- Det såg ikkje så kjekt ur då vi skulle
ta ril med arbeidet. Men då vi omsider
fekk skjoldet på plass ordna det seg
med runnelopninga, litt etter litt. Vi
srøypre med ferdigbetong og becong
pumpar i byrjinga, og det vare nokre
lange dagsøkter. Den seigasre vane frå
kl. 8 om morgonen til 7.15 den ercer
fylgjande dagen. Men vi kom i mål et
ter 3 veker. Då kunne våre vener frå
den lokale arbeidsstyrken ra over med
sprøyrebetong, forte! Borgen.

Hardt som glas 
- Korleis var bergarten'

- Han var glasande hard. Då vi
gjekk laus på han var det som å knuse 
ei glasrute. Det var absolutt ei ny opp
leving for oss også dette, men oppgåva 
lot seg løysa, berre ein nytta rid og 
krefter godt nok. Men vi måtte vera 
svære så varsame med dei fyrste salve
ne, for ar skjoldet skulle festa seg skik
keleg. 

- Fekk de noko inntrykk av land og
folk elles? 

- Vi hadde eir par sundagsrurar på
Suderøy, og folk var svære gjestmilde 
overalt der vi kom. Vi fekk også ein 
dag i hovudstaden Torshavn, som ligg 
lenger nord på øyane, der vi hadde ein 
rundtur i lag med ein av sjefane hjå 
landsingeniøren. Vi såg mellom anna 

landsingeniør Mikkjal Hemsdal på 
Færøyane er godt nøgd med 
innsacsen som represencantar for 
Hordaland Vegkontor har gjort på 
Suderøy. 

Takk for hjelpa! 
- Vi er takksame for den hjelpa vi
har fåcc frå Hordaland Vegkontor.
Uran denne hadde vi ikkje korne så
hurtig i gang med Sumbø-cunnelen,
seier landsingeniør Mikkjal Hemsdal
på Færøyane ei! Veg i Vesc.

- Vi møtte store vanskar under dec
innleiande arbeider med tunnelen. Vi 
vissre ikkje rikcig korleis vi skulle 
løysa oppgåva i der vanskelege ber
ger. 

Ferdig i 1990 
- Korleis går der med tunnelarbeider
no)

- Der går fine. Vi er komne om
lag halvvegs inn. Men det har gått 
med ein del tid til sikring. Likevel 
reknar vi med å ha skore igjennom 
tunnelen i første halvdel av neste år. 
Den 3,2 km lange tunnelen vil bli te
ken i bruk i 1990. 

- Korleis er kontakten med kolle
ger i Hordaland? 

- Den er både god og nyttig. Vi
har rett som der er hyggelege samca
lar med represencantar for Horda
land Vegkontor, og har score urbyce 
av å få del i dei røynslene dei sic inne 
med frå vegbygging på Vestlandet, 
seier landsingeniøren. 

på fleire nye anlegg. Også på Færøyane 
har dei reke i bruk fuilprofilboring, rett 
nok i mindre format enn Madam Felle, 
og førebels berre for vasstunnel-dri
ving. 

- Et arrig oppdrag, dette?
- Når det gjekk så bra som der gjor-

de, var det moro. Ei interessant av
veksling frå den heimlege kvardagen 
var det jo, og eg kunne godt renke meg 
slike oppdrag seinare, seier Lars Kristi
an Borgen ril slutt. 
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Med noverande investeringsramme: 

Hordaland må venta 42 år 
på nødvendig vegbygging! 

6 VEG I VEST 

grunna 
� sviktande 

løyvingar frå 
staten. (Foto: 
Erling 

' Grønsdal). 

Nøkterne tal seier at 
Hordaland fylke pr. 1/1 
1990 treng bygging av 
nye vegar og utbetring av 
noverande vegnett ril ein 
pris av knapt 15 milliar
dar kroner. Den scadege 
investeringsramma for fi
reårsperioden 1990-93 er 
på 1,4 milliardar kroner. 
Det vil seia at der trengst 
42 år med statlege inves
tenngar for trongen er 
dekka. 



Veginvesreringar er svært _løns�me
både for der offentlege, næringslivet 
og rrafikantane. Ei investering på l 5 
milliardar vil gje ein målbar vinst på 
mellom 25 og 30 milliardar kroner. 
Taler på rrafikkulukker vil bli halvere, 
og 25.000 busradeiningar vil få ned
sett støynivå. 

Løyvingane ned 25 p�osent 
Dei siste ri åra har både btlparken og 
rala for vegtrafikken i Hordaland auka 
med omlag 60 prosent. I same tiårs
perioden har s�arlege overføringar ril 
riksveganlegg 1 fylker gårr ned med 
over 100 mill. kr. i årer, eller med ro
rale 25 prosent. Samstundes har ferje
trafikken i Hordaland auka med 50 
prosent, der doble av auken på lands
plan. 

Arsdøgntrafikken på riksvegane i 
Hordaland er gjennomsnirrleg 2.350 
bilar, eller 18 prosent over lands
gjennomsnirrer. 

0

Likevel h_ar Horda
land eir av de1 darlegasre nksvegnerra 
i lander, måle i vegbreidde, farrsran
dard og trafikksikring. 

Sjølv om Hordaland har den srørsre 
eigeninnsatsen 

0

når der gjeld riksveg
inveseeringar, far fylker eir stadig dår
legare riksvegnett i høve ril lander el
les. 

Konsekvensar på kort sikt 
Dei reduserte riksvegløyvingane får 
klåre negative fylgjer for vegbygginga 
i fylker. Derre gjeld ikkje minst stam
vegen E-68 Bergen-Oslo. Arbeider 
mellom Bolstadøyri og Dale vil bli 
sterkt forseinka i høve ril framdrifts
planen i Norsk Vegplan for inneve
rande periode. Tunnelsrrossinga mel
lom Dale og Trengereid må venta ril 
perioden 1990-93. 

Urberringa av den fårlege srreknin
ga på E-76 langs Akrafjorden vil ikkje 
koma i gang før seinr i 1989. 

På riksveg 14 har arbeidet med ro
felrsveg over Stord stogga opp. Riks
veg 14 treng vidare utberring mellom 
Osøyro og Søfteland. Her er arbeider 
urserr på grunn av svikten i srarlege 
riksvegløyvingar. 

Ny riksveg 14 mellom Mundal og 
Eikanger i Lindås skulle vera 2/ 3 full-

føre innan 1989. Her blir der anlegg
starr ridlegasr i 1990. 

Fylgjer for 1990-93 
I planperioden 1990-93 blir der også 
score vanskar med å nå dei måla ein 
har seer seg. Der blir mellom anna 
score problem med å få ferdig E-68 
Trengereid- Dale- Voss ril årskifrer 
1991-92. 

I Rogaland får ein ferdig ny riksveg 
14 over Bokn i 1990, med eir nyre fer
jesamband frå Mekjarvik. Her rekner 
ein med ar 75 prosent av trafikken 
over Boknafjorden vil nyrra der nye 
ferjesambandet. For å kunne føra den
ne trafikken inn på riksveg 14 i Sveio, 
er der rrong for invesreringar på kring 
50 mill. kr. mellom Fjon og Haukås. 
Planframlegger for 1990-93 inneheld 
berre 12 mill. kr. Konsekvensen er ar 
sramvegrrafikken i fleire år må fylgja 
smale og dårlege fylkesvegar frå fyl
kesgrensa fram til riksveg 14. 

Bygdeveg som hovudåre 
Ei tilsvarande innkorting i fjordkrys
sing blir der i nord, når ny veg mel
lom Insrefjord og Oppedal i Sogn blir 
reken i bruk 1990-91. Men i Nord
hordland må stamvegtrafikken på 
riksveg 14 fylgja bygdevegen gjennom 
Haugsdalen i fleire år erter ar ferje
sambandet over Sognefjorden er hal
vert. 

Urserringar som vil merkasr må ein 
og rekna med i Bergensområdet, der 
trafikkauken. har vore sterkare enn 
venta. Nye næringsområde kring byen 
gjev rrong for ei påskunda utbygging 
av eir renleg vegnett. Med dei gjelda
ne rammer på srarlege løyvingar, vil 
derte ikkje vera mogleg. 

Diagrammet syner kor mykje 
sterkare Hordalandstrafikantane sine 
utgifter har vakse i perioden 1978-86 
- enn dei statlege overføringane.

TRAFIKKANTANE SINE UTGIFTER 

STATEN SINE UTGIFfER 
Mill. 1986 kroner 
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Over 4.000 samtalar i kvartalet 

Gunn Hellesøe og Terje Totland utgjer halvparten av staben ved vaktsentralen for vegnettet. 
(Foco: Erling Grønsdal) 

Telefonen gløder 
i «ambassadefløyen» 

Dei er på mange vis Vegvese- kumskontakt ved Hordaland 
net sine ambassadørar, dei 4 Vegkontor. Ambassaden fun
som utgjer staben ved vaktsen- gerar periodevis som reine 
tralen. Med 4.350 registrerte klagemuren, men hovudtyng
samtalar første kvartal i år stil- da av telefonar kjem frå publi
ler dei i frontlina for publi- kum som har konkrete spørs-

8 VEG I VEST 

mål om veg- og føretilhøve, 
forte! to av medarbeidarane 
ved sentralen, Terje Totland 
og Gunn Hellesøe, i sin samta
le med Veg i Vest. 



Vi avtalte ei synfaring i «ambassa
den>) i tredje høgda på ei tid av døg
net då både bymann og stril skulle 
være oppteken med matpakka eller 
middagen. Men det er sjeldan roleg 
lenge om gongen på vaktsentralen. 
Melding om innføring av kolonnekøy
ring over Hardangervidda, telefonar 
om aksellasrrescriksjonar, spørmål om 
sjansane for å berge seg over vidda på 
sommardekk, ferjeproblem hjå HSD, 
og råd om beste vegen til Florø, var 
mellom dei mange innslaga som sto 
på programmet då vi var på vitjing. 

Avslørande trafikkteljing
Det beile starta i rosande roner, då
vaktsentralen opna seinhaustes. Tra
fikkancane ga uttrykk for glede over
den nye snøggtunnelen mellom Sand
viken og Nygårdstangen. Seinare har

ikkje minst trafikkreljar-bilet�t _på
skjermen ril Gunn, Teqe og de, hme
på sentralen, vist at runelen innbyr til

ekstra stor fart. Jamvel om målesta
sjonen er plassere ved båe endane av
sørgåande løp, viste bileret fart på
oppunder 100 km/t då vi tok ei rask
stikkprøve. 
Trafikkbilete viser oss også storleiken
på køyretya. Ein las�ebil på 18,22

0 
me

cer er lirt for lang ul å ferdast pa ve
gane våre. - Slike lengder er ikkje
uvanleg. Dei tek sjansen på å køyre ril
dei blir cekne i kontroll, seier Tocland.

Alarm! 
ALARMEN GÅR! Ingen sirener hy
ler i sentralrommet. Signalet er likevel 
klart nok, og gjev endå eie bror i sam
talen vår. Gunn Hellesøe gjer eie ruti
nert trykk på rette tasten og skjerm
bilete forre! at einkvan har opna døra 
ril ein av crafokioskane. Vaktsentralen 
har direkte telefonline til kiosken, og i 
den andre enden svarer ein av elektro-
111oncørane, som driv med klårgjering 
av anlegger ei! opning av rube 2. 

- Har det hendt at den verkelege
alarmen har gått? 

- Nei, heldigvis har det gått fint så
langt. Ingen uhell som fortener 
rrykksverte. Bilar som har gått tom 
for bensin eller fått motorhavari er 
der einasre uregelmessige som kan 
nemnast. Nå vi ser vekk ifrå at seks 
av brannsløkkingsapparata er stolne 

narreseider. Alarmen står og signalise
rar ar skapet er opna når vi kjem på 
vakt om morgonen. 

Barnesjukdomar har ein sjølvsagt 
hatt, men rutinene for kontroll av alle 
typer tryggleiksfunksjonar er gode. 
Kvar rime blir alt sjekka, uansett kor 
sterkt telefonen gløder. Og kvar 14. 
dag er folk frå vakesentralen ure i tun
nelen for ta rutinesjekk på nødtelefo
nar og anlegget elles. 

Vegstengingar 
Vinteren var moderat, men utover på 
ettervinteren auka det på med spørs
mål om vegscengingar og føremeldin
gar. I timen mellom 06.30 og 07.30 
får ein inn meldingar om tilhøve på 
Haukeli, Hardangervidda og Vikafjel
let. Informasjonen vert formidla vida
re på telefaks til NRK og tre nærra
diostasjonar. Politier, vegmeldingssen
tralen på Kjellerbru og NRK får også 
melding, sjølv om dei kanhende har 
fått same informasjonen frå før. Dei 
ønsker heller opplysningane to gon
ger enn å risikera at veginformasjo
nen ikkje når fram. 

Eir stort karr på veggen over 
skjermterminalane forte! korleis sroda 
er på høgfjellsvegane, om det er 
stengt, - kolonnekøyring eller fri ferd
sel. Lyspærer med ulik farge erter dei 
tre variamane gjev svaret. Ein annan 
komroll på ar rett informasjon til ei 
kvarrid er tilgjengeleg for publikum, 
er å finne på tekst-TV, som har ajour
førte opplysningar om stoda på vega
ne berre minutt etter at Kjellerbru 
har motreke meldir.gane. 
Privat register 
Det er sett opp instruks for arbeider 
på vaktsentralen, men du veit aldri 
kva folk vil spørre om. Førebels har 
ingen ringt for å få vite oppskrifta på 
brun saus, og publikum held seg i ho
vudsak til trafikkale emne. Men han 
som ringer i februar og vil vite om 
han kan køyre fritt over Hardanger
vidda ei månad seinare, kan ikkje få 
noko klårt svar. Somme ringer også 
dagen før dei skal over fjellet, og lurer 
på korleis føret vil bli. Dei ringer all
tid opp att den dagen dei skal reise 
ogsl 

1 

- Vi har ei kjensle av at mange rin
ger oss for å få ei trøyst før dei ser seg 

11111 i bilen, med kurs for Hardanger
vidda eller Haukeli, forte! Gunn Hel
lesøe. 

Det er eir rikt register av opplys
ningar publikum er ute etter. Gunn 
har difor i ledige stundar på vakt ført 
ei bok med nyttige informasjonar, på 
grunnlag av spørsmål som har meldt 
seg undervegs. 

- Mellom anna får vi spørsmål om
kva distanse det er mellom forskjeHi
ge stader. At ruta mellom Bergen og 
Oslo er fire mil lenger over Haukeli 
enn over Geilo, er greit å vite, seier 
Gunn Hellesøe. 

Permanent plassering 
Vaktsentralen er ei prøveordning. 
Når interimsperioden går ut i novem
ber vil det venteleg vere avgjort kva 
som vidare skal skje. Trongen er iall
fall til stades for ei fast ordning. Det 
har jamvel vore nemm ar ein kunne 
ha trang for heildøgnope i vinterse
songen. Plasseringa av sjølve sentra
len er eir anna tema som må avkla
rasr. Det blir opplyst at vaiet m.a. står 
mellom vegkontoret i Fyllingsdalen 
og vegstasjonen på Hop. 

Uansett vil det ikkje vere mangel 
på gjeremål for dei som ril ei kvar eid 
skal halda denne skansen for vegvese
net. Publikumskontakt og informasjon 
blir stadig vikcigare for vegvesenet 
som service-organ. 

il 
Fleire tunnelar 

• 0 

mn pa nettet 
Vakrsencralen utvidar nettet av 
runnelar som har direkte sam
band med sentralbordet på 
Spelhaugen. Løvstakktunnelen 
«kom ph i slutten av mai, slik 
at overvaking av tekniske in
stallasjoner no skjer frå vakt
rommet på vegkontoret. Når 
nordgåande tunnel gjennom 
Fløyfjellet og den nye Eidsvågs
tunnelen opnar 7. juli, vil desse 
inngå i kontrollnettet. I løpet 
av vinteren vil også Vallavik
tunnelen og Arnanipatunnelen 
bli kopla på vaktsentralen. 
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Plansjef Arild 
Eggen cok 
imot dele
gasjonen fra 
Scockholm, og 
delte ut 
billetter ved 
bompengebo
dene i Sand
viken. Til 
venstre for
mannen 1 

mi.ljøavgifrsut
valget for 
St0ckholms
reg1onen, 
landstingsråd 
Knut Nilsson. 
(Fora: Erling 
Grønsdal). 

Svenskene ( og mange andre) 
tar lærdom av Bergen 

Se Napoli og dø! Reis til Bergen og bli 
klok! 

Uvanlig mange besøkende har gjenn
omført den siste av de alternative tur
operasjonene. Ikke bare norske ordfø
rere og planleggere har vært innom. 
Delegasjon på delegasjon har ankom
met Bergen Lufthavn fra utlandet. Det 
felles mål for turen er ikke Tyskebryg-
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gen, Håkonshalle? eller Festspillene,
men Bompengeringen. Med stor B. 

Verdens første avgiftsring rundt en by
kjerne har vakt alminnelig oppsikt fra 
Santiago til Tromsø. De tallrike besøk 
har tilført Hordaland Vegkontor atskil
lig n�ed ekst�aoppgaver som vertskap
for disse spesielle selskapsreisene. 



Veg i Vest slo følge da 20 politikere 
og planleggere fra Stockholm inntok 
byen nylig. Der er ikke første gangen 
den svenske hovedstaden er represen
tert på besøkslisten for Bompengerin
gen. Men mange organ og instanser 
skal se på saken med egne øyne. For 
hvert besøk kommer svenskene et 
scykke nærmere en løsning på Srock
holms trafikkproblemer. Får vi tro. 

Tull og bullor 
Plansjef Arild Eggen er «ordfører» 

når de besøkende er på rundtur rin
gen rundt. I dette tilfellet var gjestene 
kommet til Bergen for å hente ammu
nisjon til en utredning om miljø
avgifter. Et eget utvalg har siden i 
høst arbeidet med å finne fram til uli
ke løsninger på forurensningene i 
Stockholm. 

- Innføring av en bompengering
rundt bykjernen for å avgifts-belegge 
bytrafikken, er et realistisk tiltak. Ber
gens løsning er aktuell, men på andre 

-Vi er
interessert i en
bompengering
i Stockholm

også, men på 
andre pre
misser enn i
Bergen, sier

Knut Nilsson.

(Foto: Erling 
Grønsdal). 

premisser enn dere har for Bompen
geringen, sier formannen i utvalget, 
landstingsråd Knut Nilsson til Veg i 
Vest. 

Siden det var miljøpolitiske begrun
nelser som var skyld i besøket denne 
gangen, la plansjefen i Hordaland eks
tra vekt på de cilcak vi også i Bergen 
gjør for å bedre miljøer langs hoved
veiene. Svensk er etc av de mange 
språk Eggen behersker, etter tallrike 
foredrag om Bompengeringen hos 
broderfolket. 

At vår kjære plansjef gjentatte gan
ger snakket om «bullor» og «tullring», 
må bare tilskrives gode kommunika
sjonsegenskaper. Støyskjerm heter 
«bullor» i Sverige, mens «cullring» 
har med toll og avgift å gjøre, og som 
slett ikke er noen slags karakteristikk 
av den trafikkløsningen bergenserne 
har valgt. 

20 prosent økning 
- Biltrafikken innebærer en hard mil
jøbelastning på Stockholm, sier Nils-

son videre. I dag kjører 260.000 kjøre
tøyer til Stockholm sentrum pr. døgn. 
Det ventes at trafikken vil øke med 
ca. 20 prosent i perioden fram ei! år
hundreskiftet. Utviklingen er helse
messig alarmerende. Miljøer er truet. 
De 90 sjøene i Stockholmsregionen er 
i ferd med å dø. Nesten tredjeparten 
av skogen er skadd, ved at barken 
ramler av trærne. Allergiplagene til
tar. 

- Så lenge regionale avgifter er
umulig, i Sverige som i Norge, må vi 
gå andre veier. Vi håper blant annet 
at en avgiftsring rundt Srockholm vil 
fremme bruken av kollektive trans
portmidler, sier Nilsson. 

Stockholm kommune regner med 
at en bompengering etter Bergensmo
dellen vil gi årlige inntekter på over 
600 mill. kr. En kontantavgift på 20 
kr., og 300 kr. for månedskort har 
være nevnt. 

Det gjenstår å se hvilke konkrete 
tiltak som kommer ut av Bergenstu
ren. Ikke bare i Stockholm, men også 
i andre starbyer i Europa, USA, Sør
Amerika, Asia og kanskje Afrika? 

På listen over studiebesøk i Bergen 
finner vi iallfall navn fra Kina, Chile, 
USA, Vest-Tyskland, Spania, England, 
Nederland, samt de nordiske landene. 

Og scadig nye gjester melder sin 
ankomst. 

Svømming 
er god trim! 

Svømmegruppen er en løst 
organisere gruppe innenfor 
Hordaveg B.I.L. Gruppens 
aktiviteter består av svømming 
i de kommunale haller 
Asrveithallen og 
Slåtthaughallen en gang pr. uke 
i skoleåret (aug. - juni). 

For de ivrigste er det 
anledning ril å avlegge prøve 
for STORE HAVHESTEN og 
å delta i bedriftsmesterskapet. 

Svømmingen koster selvsagt 
litt, og de som melder seg på 
må regne med å betale kr. l,
pr. svømmeøkt. 

Interesserte kan melde seg til 
svømme-oppmann, p.t. Kjell 
Follesø, Vegkontoret, ved 
skoleårets begynnelse. 
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Tiltak mot slitasje på hordavegane: 

Dekkeslirasjen har vore ekstreme høg 
i år. På riksveg 5 7 på Lindås har det 
vore målt opp til 55 mm djupe spor i 
asfalten. (Foto: Hans Pener 
Martinussen, Strilen). 

Den snøfattige og milde vinte
ren på Vestlandet førte til at 
alarmklokkene ringde for 
piggdekkslitasjen på vegane i 
Hordaland. Sjølv om Vegdi
rekt0ratet si framskunding av 
piggdekkforbodet gjekk opp i 
snøkave dei første aprildagane, 
held arbeidet med tiltak mot 
vegslitasjen fram for fullt. Hor
daland Vegkontor har tatt opp 
hansken, og idedugnaden mel
lom fagfolk på spørsmålet tid
legare i vår, har gjeve startsko
tet til eit omfattande arbeid. 
Seminaret blir no etterfylgd av 
konkrete tiltak, som alt er 
iverksette, opplyser leiar for 
piggdekk.seminaret, driftssjef 
Jann B. Jensen til Veg i Vest. 

- Kva for tiltak snakkar vi om) 

- Vi har gått laus på kvaliteten i det
vegdekket som blir levert. Krava til 
kvalitetssikring andsynes entreprenø
ren som legg dekket blir skjerpa. Vi er 
glad for at hovudleverandøren, Nodesc 
i Arna, tok initiativet sjølv til eie møte 
om dette. Dette arbeidet er i gang. 
Samstundes må Vegvesenet følgje opp 
kvalitetssikring på dekke som ven lage 
i eigenregi. 

«Flytting» av vegbana 
- Andre tiltak som blir vurdert?
- Ikkje berre vurdere. Vi har vedteke

å innføre prøvescrekningar med fleksi
bel merking av vegbana. Dette gjeld 
ved merking av nylagde dekke på ein 
del vegstrekningar. Det vi gjer er å 
flytta trafikksona på vegen for kvar el
ler annankvar sesong, for på denne 
måten å jamna ut slitasjen, og såleis 
spara på ny dekkelegging. Dette gjeld 
vegmaling på screkningar I vegklasse 
28 eller berre. 
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Betre vegdekke og 
bindemiddel blir vurdert 
- Tyder derre at ein må nytta eit an

na slag vegmaling) 
- Vi må ta i brok ei kraftigare plast

maling, som fungerar slik at det vert 
vibrasjonar i bilen når hjula kryssar li
na. På dette viset vonar vi å få dirigert 
trafikken og styrd slitasjen på vegdek
ket berre enn under dagens tilhøve, 
seier Jensen. 

Læra av finn ane 
- Kvaliteten på middelet som bind

saman dekkemassen har vel og ein god 
del å seia for slitasjen) 

- Vi har diskutert å ta i brok eit
modifisert bindemiddel, som gjev oss 
eit meir slitesterkt vegdekke. Det fin
nest ein type på marknaden som har 
iallfall dobbel så lang levetid som det 
vi nyttar i Hordaland i dag. Her må vi 
prøva oss fram, men erfaringar frå 
slikt slitesterkt bindemiddel har dei 
hausta i Finland, særleg i trakeene 
kring Helsingfors. Vi gjer difor fram
legg om å srudera tilhøva i Finland 
nærare, som ein lekk i arbeidet med å 
ta i bruk slike løysingar også i Horda
land. Sjølv om prisen på dette midde
let er 2-3 gongar så høg som ordinære 
produkt, kan det fort løna seg med eir 
sterkare bindemiddel. 

Sterkare stein 
- Kan val av sceimype verka inn på

slitasjen;, 

- Det kan det. Durasplir er ein type
vi har noko røynsle med frå prøvedek
ke, m.a. langs Rv. 14 på Bergenshalv
øya. Målingar kan tyda på at vi har 
oppnåd ein reduksjon av slitasjen på 
opp mot 30 prosent. Dette er prosjekt 
vi må arbeida vidare med. 

- No snakkar vi berre om tiltak i
vegdekket. Kva med syndaren, pigg
dekka? 

- Vi er stadig opptekne av å få redu
sert piggdekksesongen, og det ideelle 
ville sjølvsagt vera å kunna bli kvitt 
piggane fullstendig. Men vi treng ei 
nærare avklaring av tilhøver mellom 
vedlikehaldsøkonomi og trafikktrygg
leik. For å sjå nærare på dette er det 
vedreke å trekke inn POC-ucva!et ved 
Hordaland Vegkontor. Eit eige «sy
ner-team» bør ta føre seg <lesse spørs
måla, og sjå på endringar i regelverket, 
i samråd med sentrale vegstyresmak
ter. Utgangspunktet må vera å få redu
sert dekkslitasjen gjennom nedsett 
bruk av piggdekk og piggkjetting. 

- Og framfor alt, seier Jensen, er det
vtktig med betre informasjon til publi
kum om regelverket for dekkbruk, og 
om dei tiltaka som blir sette iverk for å 
redusera slitasjen pil vegdekket fram
over. 

- Det er store summar å spara på
vecllikehaldsbudsjetcet. Pengar som vil 
koma publikum til gode i form av eir 
betre vegnett. 



Høg fart er medverkande til den score piggdekkslitasjen første vinteren gjennom Fløyfjellstunnelen. 
(Foto: Leiv Solberg). 

Stor slitasje i 
Fløyfjellstunnelen 

- Slitasjen på vegdekket gjenn
om sørgåande løp i Fløyfjells
runnelane har vore scor første
vintersesongen, konscaterar
overingeniør Arnfinn lnstebø
ved distriktslaboratoriet. Det
er gjort målingar i 8 profilar
gjennom heile runnelen, med
tilsaman 126 målepunkt. På det
meste er 14 mm av dekket slite
vekk.

Under ei måling i februar i år vart 
der registrert eit punkt med 18 mm 
slitasje. Desse målingane vart gjort 
utanom dei faste måleprofiJane, og vi 
ser difor ikkje vekk ifrå at meir enn 14 
mm av toppdekket kan vere fjerna i 
delar av tunnelen. Uansett er slitasjen 
stor, men noko av årsaka ril dette ligg 
rruleg i at asfaltmørtelen i toppen av 
dekker lett vert vekksliten. Neste vin
ter, når ein slit berre på steinlaget, vil 
ein få eie sannare bilete av slitasjen. 

Gjennomsnittslitasjen på målingane 

som vart gjort i mai 1 ar, er på 4,6 
mm. Men derre gjeld målingar over
heile sporer.

Materialet viser elles at 10-11 pro
sent av målingane force! om slitasje på 
8-10 mm. Berre 1,5 prosent av måle
punkta kan visa til slitasje på mellom
12 og 14 mm.

Dekket på sørgåande løp gjennom 
Fløyfjellet er Topeka 40 (40 mm mak
simal storleik på steinen). 
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Fire av 
innleiarane 
under idedug
naden om veg
dekkeslirasjen i 
vår. Frå venstre 
driftssjef Jann 
B. Jensen,
Hordaland
Vegkontor,
konsulent
Johan A. Aase,
Cicero Utvik
lingsplan A/S,
bilsjef Odd
Høicomt, Freia
A/S og sjefs
ingeniør
Trond
Syversen,
Statens
F orureinings
tilsyn.
(Forn: Erling
Grønsdal).

PIGGDEKKSLITASJE: 

MILJØKONSEKVENSAR FOR 
500 MILL. KR. I ARET? 

Miljømessige følgjer av veg
dekkesli rasjen som piggdekka 
fører med seg, løper opp i 
mellom 250 og 500 mill. kr. i 
året, hevder sjefsingeniør 
Trond Syversen i Statens Fo
rureiningstilsyn. Han var mel
lom innleiarane på idedugna
den om vegdekkeslitasje som 
Hordaland Vegkontor baud 
inn til i vår. 

Paniklane som blir virvla opp når 
piggdekka slit av v<.:gdekket, gir swv
og nedsmussingsplager for kring 20 
proscrn av folket her i landet. Sam
stundes gir skiten frå slitasjen nedsett 
sikt under bilkviyring, noko som aukar 
trafikkfåren. Auka trafikksn,,y er eir 
anna resultat av piggdekkbruken 
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800.000 er plaga 
Trond Syversen viser ril ei 1merv1u
gransking som force! at kring 800.000 
menneske i Norge kjenner seg meir 
eller mindre plaga av støv og smuss 
frå vegtrafikken. Det vert totalt slite 
vekk kring 250.000 tonn asfaltdekke 
pr.år. Det ale vesentlege i piggdekkse
songen. Dette er hovudårsaka ril pla
gene for dei 800.000. 

Sjølv om spylevæske og vindusvis
karar er flinig i brnk, blir bilrutene til
smussa av asfaltstøv. Smuss på lykte
ne gjev nedsecc sikr ved mørkekøy
ri ng. Ein indirekte risiko er det når 
veg- og trafikkskilt vert tilsmussa av 
det same slagger frå slitasjen på veg
dekket. I ngcn har målt kva verknader 
dette har, men Syversen meiner at 
auken i taler på rrafikkulukker ligg på 
mellom O og 50 pr. år. 

Forverring i Hordaland 
- Dersom vi ikkje finn mottrekk mor
vegslirasjen vil der verra ein stadig re
duksjonav vegstandarden, sa driftssjef
Jann B. Jensen i innleiinga si på semi
narer. Særleg utsett er Hordaland,
med sterkare vekst i trafikken og scor
trafikk på våt og berr vimerveg, noko

som gjev drastisk auke i slitasjen. 
Jensen synte forsamlinga lysbilere 

med prov på den sterke dekkeslirasjen 
sist vår. Djupe og trafikkfarlege køy
respor, ureining og nedslamrning av 
bygningar, forrau, skilt og drenerings
sysrem fører til at der er vanskeleg å 
halda dei standardkrava som gjeld for 
vedlikehald av vegane. 

l fjor la Statens Vegvesen Horda
land 280.000 tonn nyer vegdekke, til 
ein kostnad av 87 mill. kr. Av derte 
ligg 60 prosent att som slitasjepro
dukt langs vegane. 



SOGESUS TIL 5 MILL. 

«Kåredalen - ein 
fangstbuplass gjennom 5000 
år», heirer utstillinga som 
var innom vegkontoret i vår. 
Der er steinalderfunna frå 
vegprosjektet forbi 
Fossrraumen som på denne 
måren blir presentert for eir 
større publikum. 
Utgravingane er utførde av 
arkeologar ved Universiteter 
i Bergen, og Statens 
Vegvesen Hordaland har 
kosta arbeidet, som totalt 
har korne på 5 mill. kroner. 
(Foto: Erling Grønsdal). 
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[ Dei styrar samferdsla i Hordaland 

Fylkeskommunale «bein» 
innan samferdslesektoren er 
delte ut for inneverande 
fireårsbolk. Og dei lokale 
vegpolitikarane er godt i gang. 
Sigurd Hille (H) held fram 
som leiar av samferdslestyret, 
med Alv Nepstad (Frp) som 
nestleiar. 

Med i urvalec er elles Knue Sjøwall 
(A), Svein Stokholm (A), Gerd 
Rydland (A), Tor Tmøy (SV), Mikal 
Møller Hovda (H), Ragnar Nøttveit 
(H), Reidar Gjerstad (Frp), Olav Vik 
(Krf), Hallvard Møgsrer (Krf) og 
Grete Kvilvang (V /DLF). 

Kollektivtrafikkutvalet (KTU) 
Sigurd Hille (H) leiar 
Gerd Rydland (A) nest!eiar 
Svein Stokholm (A) 
Alf Nepscad (Frp) 
Olav Vik (Krf) 

Fylkestrafikksikringsutvalet 
(FTU) 
Hallvard Møgsrer (Krf) leiar 
Mikal Møller Hovda (H) nescleiar 
Gro Lucro (A) 
Tor G. Turøy (SV) 
Reidar Gjerstad (Frp) 

Klageutvalet 
l. Knue Sjøwall (A) leiar
2. Grete Kvilvang (V /Dlf)
3 Ragnar Nøttveit (H)
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Hans Kårstad (t.v.) og Nils Bøe har 
han ein vanskeleg jobb med å sikre 
vegmuren gjennom Rødsliane. (Foto: 
Erling Grønsdal). 

Oppsynsmann Rolf Østgulen (t.v.) 
og anleggsleiar John E. Ellefsen er 
godt nøgde med framdrifta på 
utbetringa gjennom Rødsliane. 
(Foco: Erling Grønsdal). 

- No heng vegen fast, seier
Nils Bøe og Hans Kårstad på
veganlegget i Rødsliane mel
lom Os og Rolvsvåg. Dei har
forskala og støypt ein høg si
kringsmur utanpå den gamle
og falleferdige vegmuren i det
stupbratte og rasfarlege partiet.
To skritt bakover, og du reiser
beint i Samnangerfjorden, 120
meter under føtene dine, seier
Nils Bøe til V eg i V est, som
har vore på synfaring til den
duglege anleggsgjengen på fyl
kesveg 137 gjennom Hegg
landsdalen og Rødsliane.

- Det første vi måtte skaffa oss var
eil påliteleg sikringsgjerde på denne 
luftige arbeidsplassen. Litt arbeiclssarnr 
hur elet vore, vedgår dei. Der er ikkje 
letr å finna truverdig feste i elet vans
kelege fjellet. Den gamle vegmuren 
var i sværr dårleg stand, og har opp 
gjennom åra rasa ut, bit for bit. På der 
verste: stykker er det lagt ei jarnplate 
under vegen, for å sikra han mor ny 
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No heng vegen fast! 
utrasing. Det er bora inn bolter, og 
lagt ein dragar under vegbana. Den 
gamle kjerrevegen på 3 meters breidde 
vert urvida, og skal få status i vegklasse 
3. Når anlegget gjennom Rødsliane er
fullført, før ferien, vil det vera råd å
køyre vegen med vanlig rutebuss. Det
har ikkje vore mogleg før.

Høge skjæringar 
Fjellet stig stupbratt opp frå fjorden, 
og vegen ser mange plassar ur til å 
henga i lause lufta. Hylla der fylkesve
gen i alle år har lege, er urvicla betrak
releg. Svært vanskeleg fjell er skore 
vekk .. Opptil 18 meter høge skjæringar 
virnar om krevjande og rungr arbeid i 
verhardr terreng. Der er aldri stilt i 

Rødsliane. Særleg hardt tek austavin
den. Verer har likevel ikkje vore noka 
hindring for det trauste arbeidslaget på 
8 mann. 

Sterke nervar 
- På fine dagar er dette ein framifrå
arbeidsplass, seier Harald Langhelle og
Kåre Hisdal. Dei har hatt oppgåva
med fjellrensk i Rødsliane sidan i vin
ter. Til å løyse den oppgåva har dei
hatt god hjelp av innleigd mobilkran.

- Korleis kjennesr eler å gå til værs i
tomannskorga høgt over Samnanger
fjorden? 

- Du skal helst ikkje ha høgde
skrekk, iallfall. fa du glad i fin utsikt 
er derimot dette retre plassen å arbei-



da, seier Langhelle, og smilar i barten.
I aust skuar ein mot Tveicakviringen
på Kvamskogen, og på andre sida av
fjorden ligg store delar av Fusa og
Samnanger.

Skocsalver i rett trafikk-rytme 
- Det har vare vanskeleg fjell å skyte
vekk, seier dei tre som har arbeid med
sprenginga på vegen, Jan Tveit, Nils
Aspenes og Edvin Natås. Skatsalvene
har vorte tilpassa trafikken. For å ha
vegen rydda for fri ferdsel mest mog
leg, har borehola vore omlag 3 meter
djupe. Vanlegvis går det to salver dag
leg på dei plassane der sprenging på-
gå

�et blir ikkje like høge skjæringar
på heile det bratte partiet gjennom
Rødsliane. Nokre stader blir det stros
sa ut høveleg vegbreidde, med over
heng.

Ei halv mil ny veg 
Når fellesferien er her vil vegfarande
kunne køyra på rilsaman 5,6 km ny
veg på den 10,5 km lange fylkesveg
parasellen frå krysser ved riksveg 552
på Hauge - ril Lønningdal. Dei to førs
te parasellane, på rilsaman 2,1 km var
fullført sist haust. Til ferien vert to pa
rasellar, på tilsaman 3,5 km ny veg fer
dig, den eine forbi Rødsliane. Penetre
ring skjer i slutten av juni, opplyser
anleggsleiar John E. Ellefsen til Veg i
Vest. - Målet er å oppnå 10 tonns ak
sellast på heile strekninga frå Hauge
til Lønningdal, mot 8 tonn i dag, og
høve ril å nytte køyrety med 12,4 me
ters lengde på heile vegen. På strek
ninga Hauge-Rød blir det høve til å
køyra med 18 meters køyrelengde.

Framifrå jobb
Arbeider har skjedd e1genreg1, men

Kranbilen nar von: guu a 11a u11uc::1 

fjellrenskinga i det bratte terrenger.
(Foco: Erling Grønsdal).

Jan Tveit gjer klar til ei ny salve.
(Foto: Erling Grønsdal). 

med leige av maskiner, med eiet unna
tak. Fire gravemaskiner, ei mobilkran,
2-3 bi lar, ei boregeit, ein strosserigg og
ein borerigg har vore i bruk på anleg
get.

- Men framfor alt har vi hatt dugan
de og rutinerte fagfolk, som har gjort
ein framifrå jobb. Det har korne man
ge positive reaksjonar frå grunneigarar
og trafikamar om den gode jobben
som er gjort på derre anlegger, forre!
Ellefsen.
Protestaksjonar 
Fylkesvegen forbi Rødsliane har då og
så vore eir problem i ei årrekkje. For ti
år sidan ramla vegen rett og slett vekk
under eir ras. Seinare har det vore
snø- og steinras med jamne mellom
rom. Både foreldre og FOM-sjåførar
har aksjonert for å få ril ei utbetring av
dette farlege vegstykker mellom Os og
Samnanger. 

Jamvel om det er komne signal om
løyvingsstogg for fylkesveg 137 neste
år, vil iallfall den mest utsette delen av
vegen til Lønningdal vera fullført i år.
Planen for ombygginga av parasellen
har eir kostnadsoverslag på 24 mill. kr.
Fram til mai i år var det nytta kring 10
mill. kr. av ei samla løyving på 16 mill.
Det står enno att ca. 4 km veg gjenn
om Hegglandsdalen som skal utbetrast
før planen er fullførd. Budsjettet for
1989 vil avgjere om ein kjem i mål et
ter dei opprinnelege planane, seier
oppsynsmann Rolf Øsrgulen.
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Gardbrukar 
Anton Sagen i 
Hegglands
dalen er godt 
nøgd med den 
jobben Veg-

;. 

vesenet hai-
• 

o rgion pa
fylkesvegen. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

Vegvesenet har lagt stor vekt 
på eit godt samarbeid med 
grunneigarane under ombyg
ginga av fylkesveg 13 7 frå 
Hauge til Lønningdal i Os 
kommune. Han som eig mest 
av den grunnen som går med 
til nyevegen, Anton Sagen, er 
iallfall godt nøgd med infor
masjonen frå byggherren. Til 
V eg i V est seier Sagen at man
gardbrukarane i Hegglands
dalen var negative til vegpro
sjektet då planane var framlag
de. Etter kvart som anleggsar
beidet har skride fram har <lei 
fleste fått eit meir positivt syn 
på det heile. l 
Grunneigarane godt nøgde 
- Reaksjonane gjekk vel helst på det

å få trafikken heilr opp i trappesteina
ne, seier Sagen, som ventar at vegskjø
net blir halde til hausten. 

Det er inngått frivilleg avrale for dei 
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fleste grunneigarane i det aktuelle om
rådet. Ein del av dei som har fått mest 
grunn teken til vegbygginga har likevel 
ordna seg gjennom advokat, og for 
desse blir skjønet avgjerande for den 
prisen som skal gjelda for inngrepa. 

Statshogst i bratt lende 
I tillegg til oppgjer for grunnen vil 
nokre av oppsitjarane kunne gjera ein 
god handel med alt tømmeret som 
Vegvesenet har hogd og ført fram til 
samleplassar i Rødsliane. Ein månads 
hogstperiode innleia anleggsarbeidet 
før jul. Vegvesenet sine folk gjekk laus 
med øks og motorsag i svært vanske
leg terreng. Med godt utstyr og høve 
ti) å stenga vege� �or trafikk, van opp
gava løyst. Femn ar gama! planteskog 
vart rydda, og det er store mengde 
tømmer som no kan seljast av bønde
ne i Hegglandsdalen, eller nyttast til 
eiga husbygging. 

Store mengder framifrå tømmer er 
hogd av Vegvesenet. Dette er skoo
som knappast ville ha blitt urnytta

0 

om det ikkje var for veganlegget i
Rødsliane, seier oppsynsmann Rolf 
Østgulen, som her viser fram ein av 
fleire opplagsplassar som er fylde 
med solid gran. <Foto: Erling 
Grønsdal). 



Populært 
tverr

samband 

Oppgraderinga av fylkesveg 
137 mellom Hauge og Løn
ningdal i Os til vegklasse 3, 
skjer i første rekkje for å betra 
tilhøva for lokaltrafikken. Byg
dene i den nordaustre delen av 
Os får med dette eit betre sam
band til kommunesenteret 
Osøyro. Betre veg gjev ny 
vokster for grendene i denne 
delen av Midthordland. Nye 
bustadhus vert bygde på vestsi
da av Samnangerfjorden. Reisa 
til og frå Osøyro blir overko
rneleg, med ein god og trygg 
veg året rundt. 

Men vegen mellom Os og Samnan
ger er og blitt oppdaga av rrafikantar 
som vil gjera ruren austover i fylker 
snøggare. Ikkje minst trafikk over Hal
hjem nyrtar i aukande grad vegen om 
Lønningdal som snarveg for å koma 
inn på E68. For folk i delar av Os er 
derte likeeins snarasre vegen austover, 
ril Kvamskogen og Hardanger t.d. 

Periodevis stengd 
Eir bilere av trafikkmønsteret har dei 
danna seg, Vegvesener sine anleggsfolk 
i Rødsliane i år. På grunn av dei spesi
elle rerrengrilhøva, med sprenging i 
fjellsida tett inntil vegbana, har vegen 
vore srengd delar av dagen. Tilsaman 4 
rimar, delt på ro økter, har der vore 
srogg i trafikken. 

Dei vegfarande har storr seer reke 
derre pent, og innsett ar slike åtgjerder 
er naudsynr for å koma gjennom derre 
anlegger på rimeleg tid. 

Fylkesveg 137 
er først og 
fremst lokalveg 
for bygdene 
lengst aust og 
nord i Os 
kommune, men 
giennomgangs
trafikken 
aust-vest i 
Midchordland, 
om Rødsliane, 
er aukande. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

Sjarken «Toffen» av Lønningdal har vore med på anleggsarbeider forbi 
Rødsliane. Ein god del skog har hamna direkte i fjorden under sprengings
arbeidet. Ikkje minst av omsyn ril merane hos Evos, forsøksstasjonen for 
fiskeoppdrett, i bakgrunnen på bileret, har vore viktig å «fiske» opp kratt
skog frå sjøen. (Foto: Erling Grønsdal). 
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V edlikehaldsarbeid i tunnel -
det kan vera fårleg det! Iallfall 
når trafikantane susar forbi 
utan å ta særleg omsyn til veg
arbeidarane. Når ein ikkje kan 
stenga tunnelen for trafikk me
dan ein gjer jobben, er skilt
varsling om nedsett fart og på
gåande arbeid naudsynt. For å 
gjera denne skiltinga enklare 
har ein ved munninga av Løv
stakktunnelen sett opp faste 
skilt som varslar om dette. 
Skiltet kan skjulast for trafik
kantane med eit enkelt hand
grep, slik at det berre er i bruk 
når det er trong for det. 

vippast opp når 
skiltet skal 
takast i bruk. 

' (Foto: 

Thorstein 
Haugen). 

Enklare skilting 
tunnelarbeid 

av 

Det gjeve løyve til nedsatt fart frå 
70 til 50 km/r når slikt arbeid går føre 
seg. Fartsgrenseskilter ved tunnelmun
ninga har båe varianrane fast montert. 
Der er ei enkel sak å skifta skiltet som 
skal gjelda. 

Skiltlås 
Det same gjeld skiltet som varslar om 
at arbeid pågår i tunnelen. T rekanrskil
tet er montert øvst, og der gule skiltet 
med teksten «Arbeid i tunnelen. Kjør 
forsiktig» står under. Ved eir enkelt 
grep kan det øvste skilter vippast ned, 
slik at det dekkjer tekst-skilter, med 
baksida fram. Med andre ord ser dei 
vegfarande eir grått «ikkje-skilt» når 
det er ute av bruk, og eit godt synleg 
varselsskilt når trongen for dette er ril 
stades. 

Når skilta er ute av bruk, er dei 
stengde med lås, for å unngå at uved
kumande ser dei i drift når det ikkje er 
vedlikehaldsarbeid i tunnelen. 
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Stor fart 
Kåre Johnsen har bygd dei nye skilt
sraciva, i samarbeid med oppsynsmann 
Jan Gunnar Tufteland ved vegstasjo
nen på Hop. Johnsen har røynsle frå 
vedlikehaldsarbeid i Løvstakktunnelen, 
- og kjenner såleis godt ril rrongen for
vernetiltak. Trafikanrane held scor fan
gjennom tunnelen, også når arbeid på
går. Avstanden mellom parkeringsnis
jane i tunnelen gjer ar det ofre blir eir
stykke å gå til den plassen der arbeider
skal gjerasr. Problemer kan til dømes
vera å kryssa vegen når trafikken er
scor. Ved eitr tilfelle vart dessutan veg
vesenet sin bil påkøyrd bakfrå. Til air
beil var det ingen som sto ved bagasje
romme� bak på bilen då påkøyrsla
skjedde.

Johnsen seier ellers til Veg i Vest ar 
dei djupe bilspora etter piggdekkslita
sjen også kan vera eit problem når ein 
skal kryssa vegbana. Ein må passa seg 

så ein ikkje snublar 1 gropene som 
piggdekka !agar. 

Kjem i alle tunnelar 
- Tek trafikanrane omsyn til dei nye
skilta?

- Både og. Kanhende ville dei vera
endå meir effektive dersom vi fekk eir
betre blikkfang på skilta. Til dømes
med eit gult blinklys over skilter som
varslar om arbeidet i tunnelen seier
Kåre Johnsen. 

Oppsynsmann Jan Gunnar Tufte
land viser til at detre har vore vurdert
som ein for komplisert installasjon.
Men dersom det syner seg at trangen
for lys er t1l stades, vil ein vurdera der
te på nytt. 

Den nye skiltordninga har vore
praktisert med hell, og det er på tale å
mnføra systemet i alle større runnelar
seier Tufteland til Veg i Vest. 



Mange møter har det blitt i 
kjølvannet av POC-arbeider i 
toårsperioden. 
(Foto: Erling Grønsdal). 

POC 
- ballong eller
utviklingsverktøy
for etaten?

Det er nå 2 år siden vi startet 
det organisasjonsutviklingsar
beidet som har fått navnet 
POC. På tross av et målbevisst 
informasjonsarbeid gjennom 
POC-posten og møtereferater, 
er det mange av våre ansatte 
både på kontoret og i driften 
som er usikker på hva som på
går i POCs navn. Det kan der
for være på tide å stille spørs
mål om hva som skjer og hva 
som konkret er oppnådd 
gjennom dette arbeidet. 

Når disse spørsmål skal besvares er 
det viktig å ha klart for seg hva som 
var utgangspunktet og hensikten med 
dette arbeidet. De sentrale forhold kan 
oppsummers i følgende l:iovedpunkter: 
- Definere etatens funksJon og ansvar

gjennom å utarbeide en virksomhets
ide.

- Fastlegge langsiktige og kortsiktige
mål for vår virksomhet.

- Bedre effektiviteten og konkurranse
evnen.

- Bedre beslutningsprosessene og sikre
bedre gjennomføring av beslutnin
ger.

- Løse problemer som er konkretisert
gjennom diagnose av etaten.

- Etablere et utvidet «lederforum»
hvor utviklingsoppgaver står sentralt
gjennom deltakelse av ansatte på alle
plan.

Handlingsplan 
Hovedhensikten med arbeidet er å 
klargjøre vårt ansvar, fastslå omgivel
senes krav/forventninger til vår virk
somhet og (gjennom utvikling av or-

ganisasjonen) klarlegge hvordan v, 
skal nå de mål vi har satt oss. 

Hva er så oppnådd i den tiden som 
er gått? 
- Vi har fastlagt virksomhetside for

etaten som supplement til «Grunn
lag og hovedmål». Gjennom virk
somhetsideen har vi klare fastslått
vårt ansvar, konkretisere våre hoved
oppgaver og klarlagt de rammebetin
gelser vi må arbeide etter.

- Gjennom avdelingsvis gjennomgang
har den enkelte avdeling utviklet et
handlingsprogram for virksomheten
på egen avdeling. Våre hovedopp
gaver er trukket opp gjennom NVP,
men gjennom handlingsplanene for
den enkelte avdeling er det fastslått
hvordan oppgavene best skal løses
innen faselagte frister. Det viktigste
siktemålet for disse planene er å ef
fektivisere våre driftsoppgaver og
forvaltningsoppgaver slik at vår kon
kurranseevne øker.

Utvikle lagånden 
- Gjennom problemgrupper, «synner

team», har vi tatt fatt på løsning av
konkrete problemer som tidligere er
listet opp gjennom såkalt «diagnose»
av etaten. En rekke av disse proble
mene er det også anvist løsning på
gjennom de avdelingsvise handlings
planer.

Konkret kan her vises til maskin
prosjektet, gjennomgang av oppsyns
situasjonen., registrene, en del tiltak
innen personalområdet, samt samar
beid biltilsyn/vegkontor. Videre ar
beides det med konkret gjennom
gang av vår totale informasjonsvirk
somhet, både internt og eksternt.

- Gjennom arbeidet i POC - grnppen
er problemer og langsiktige oppga
ver gjennomgått. Hensikten med
den brede sammensetningen av

gruppen er å skape en bevisstgjøring 
som utvikler «lagånden» totalt i eta
ten. 

Det er imidlertid viktig å ha klart 
for seg at POC-arbeidet i stor ut
strekning omfatter utviklingsopp
gaver. Resultatet av arbeidet vil der
for primært synlig gjennom avdelin
genes bevisste holdning til de defi
nerte målsettinger etaten har satt 
opp. POC-arbeidet vil derfor best 
konkretiseres gjennom den måten 
den enkelte avdeling løser sine opp
gaver på. 

Klare gevinster 
POC arbeider fortsetter fram til 1/1 
-89, som er tidspunkt for vurdering av
de resultater som er oppnådd. Så langt 
har arbeidet svart til forventningene, 
men det er klart at på enkelte områder 
kunne vi ønsket bedre resultater. Sær
lig gjelder detre måren avgjørelsene 
blir fulgt opp. Vi har heller ikke hatt 
kapasitet til å gjennomføre den brede 
profilering mor vårt marked, som 
opprinnelig var forutsatt, og som der 
er lagt opp ril i vår virksomherside. 

Der er ledelsens vurdering at vi har 
harr klare gevinster ved det arbeider 
som er gjennomføre. Det organisa
sjonsutviklingsarbeidet som er gjenn
omført, har primært skapt en bevisst
het i etaten som er avgjørende for ef
fektiv løsning av de problemer og opp
gaver vi står overfor. 

Til slutt må det nevnes at informa
sjon om POC finnes i de POC-postene 
som til nå er gitt ut. Informasjonsar
beidet vil forrsette, i første omgang nå 
med informasjonsmøter om handlings
planene for den enkelte avdeling. Det 
er også viktig å hente informasjon fra 
de POC-medlemmer som er på den 
enkelte avdeling. 

Egil T. Pedersen 
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Eia av uhella siste 
kvartal skjedde på 
seillaser ved støyping 
av tunnelmunninga i 
nordenden av det nye 
løpet på 
Eidsvågscunnelane. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

Arbeidsulykker og fråvær i 
vegvesenets vegarbeidsdrifc 
ligg generelt på eie lågare nivå 
enn i det private arbeidsliv/ 
anleggsmiljø. 

Likevel må det seiasc at veg
vesenets ulykkestal er for høge 
og at det må vera ei målsetjing 
å redusera <lesse. 

Vegarbeidsdrifta i Horda
land har den tvilsomme æra å 
vera med på å heva gjennom
snittstala i vegvesenets ulykkes
statistikk, og dette er ein posi
sjon som vi ikkje kan vera 
nøgde med av fleire årsaker: 

FELTTOG MOT ARBEIDSULUKKER 
0 

4 ARIG HANDLINGSPLAN VEDTEKEN AV AMU 

Tragedie 
- Ei arbeidsulykke er i mange tilfelle

ein tragedie for den som verr råka,
for familie, arbeidskamerater og nær
miljøet.

- Ei arbeidsulykke koster pengar, både
for den einskilde, vegvesenet og for
samfunnet.

- Ulykke grunna tankeløyse eller akt
løyse kan føra til eit unødvendig by
råkratisk regelverk, som den einskil
de arbeidstaker i sitt daglege arbeid
føler som ei tvangstrøye, ug sum går
ul uver trivselen på arbeidsplassen.

Løfta i flokk 
Dci sisre åra har vi hatt fleLre alvorlege 
ulykker i Hordaland. også ei svære trise 
dødsulykke. som skulle motivcra oss ril 
ii ta opp kampen for å endra den nega-

22 - VEG I VEST 

rive statistikken i lange me1r posmv 
retning. 

Andre etater/bedrifter har sett seg 
høge mål på denne sektoren og makta 
å oppfylla <lesse, så eg kan ikkje sjå 
nokon grunn til at vegvesenet i Horda
land skulle vera dårlegare, berre vi løf
ter i saman! 

Menneskeleg svikt 
Det som er spesielt for ulykkene i 
Hordaland er at dei opptrer i nesten 
alle arbeidsoperasjonar i drifta, og at 
dei har karakter av menneskeleg svikt. 
Sværr få skademeldingar oppgir feil 
med teknisk utstyr som årsak. Desse 
årsakstilhøva gjev det vanskeleg å fin
na clei rette innfallsvinklane i prublem
løysingsprnsessen, den rette srrategi. 

Arbciclsmiljøurvalget / AMU) dr0fta 
saka i møre l 0. oktober 1987 og ved-

rok at «Arbeidet med å redusera ar
beidsulykkene skal_ prioriterast høgt».

Etter at saka blei drøfta på <lei etter
følgjande møta blei der i møre 17. 
mars 1988 sett ned eir urval som fekk 
i oppdrag å utarbeida eie forslag til 
«Handlmgsplan for å redusere arbeids
ulykker». Forslaget blei lagt fram for 
AMU i møte 6. april, og vedteke -
med mindre justeringar. 

Hovedmål/Strategi/Fram
driftsplan 
Handlingsplan, ulykker, skader defini-

. ' 

SJonar. 
Handlingsplanen tar utgangspunkt i
ulykkesfrekvensen på landsbasis i Sta
rens vegvesen i åra 1984 - 86. Medel
verdien for landsgjennomsnittet låg på
37. Hordaland hadde i same perioden
ein gjennomsnittleg frekvens på 58.



Ei ulykke er ei ukontrollert (uventa) 
hending. Skadene er følgjene av ulyk
ker. 
Når vi i denne handlingsplanen snak
kar om ulykker, er det ulykker med 
personskade med fråvær 1 dag eller 
me1r. 
Ulykkesfrekvens = Skader pr. I 000 års
verk 

Hovedmål: 
Statens vegvesen Hordaland 
skal i løpet av ein 4-års periode 
nå ein ulykkesfrekvens på mak
simalt 37, d.v.s. innan utgangen 
av l991. 

Målsettinga byggjer på dei forutset
ningar som er nedfelt i «Personalplan 
i drifta» for tidsrommet 1986 - 93. 

VIRKEMIDDEL 
l. A vdelingane.
Arbeider med å redusere arbeidsulyk
kene er i første rekkje eie avdelingsan
svar. Det er liren forskjell i ulykkes
frekvens på dei forskjellige avdelinga
ne/ arbeids plassane/ arbeidsoperajona
ne. Vi har likevel registrert ein del ar
beiclsplassar som bar høgare ulykkes
frekvens enn gjennomsnirrer, og pfi
clesse arbeidsplassane må tiltak setjasr
inn raskt. Trenden syner ar årsakene i
dei fleste tilfelle er menneskeleg svikt,
og sjeldan feil med der tekniske utsty
ret. 

2. Verneomboda.
Vi må starte med å aktivisere verne
omboda. Dei må få høgare status - og
må få opplæring der der er nødvendig.

3. Samarbeid verneombod/linjeleiing.
Den daglege leiinga og verneomboda
må arbeide nærare saman. Verne01n
boda må koma meir med i styringa.
Der må cakasr omsyn til at linjeleiinga
(anleggsstyrar, vegmeister) i dag har
eir sterkt arbeidspress.

Delmål 
- Det er eir mål å redusera arbeids

ulykkene innanfor den enkelte avde-

ling.
- Verneomboda må akriviserast. Vi må

få eir korps med skolerte verneom
bod. På spesielle arbeidsplassar kan
der vera nødvendig å gje meir opp-

læring. Vi må få valgt verneombod 
som er interesserte i vernearbeidet. 
Verneombodet skal medverka ei! eit 
forsvarleg arbeidsmiljø. 

- Dei fasre formennene i vedlikehalder
skal no få opplæring i samband med
delegering av oppgaver frå nivå 3 til
nivå 4. I denne samanheng må dei
også få betre opplæring i vernear
beid. Desse skal ikkje erstatta verne
omboda.

- Byggemøta og lagsmøra skal ha eir
punkt på dagsorden for vernesaker.

Strategi/Konkrete tiltak 
Verneleiaren og hovudverneomboder 
registrerar k'Va arbeidsplassar som har 
høg ulykkesfrekvens. Skademeldingane 
vil syna kva arbeidsplassar derre er. På 
<lesse arbeidsplassane skal der ucarbei
dasr handlingsplan for å redusera ulyk
kene. I derre arbeider skal verneleiar, 
hovedvernombod, verne01nbod og den 
daglege leiinga delta. Avdelings/di
srrikrs/ seksjonsleiaren må heile tida 
haldast orientert om arbeidet, og må 
kunna konsulterasr når trangen er ril 
srades. 

Før arbeidet med handlingsplanen 
srarrar opp, må det informerasr på ar
beidsplassen om årsaka til dette arbei
der. Det må presiserast at målet ikkje 
er å finne «syndebukkar>>, men å få re
dusert arbeidsulykkene. 

Vernerundar skal innførast som ei 
prøveordning. 

Verneleiaren informerer/motiverer 
verneomboda, arbeidsleiinga og for
mennene for vernearbeider. 

Framdriftsplan: 
29/4-88 Handlingsplanen håndsama i 
AMU. 
1/5-88 J.B. Jensen informerer i be
driftsblader om handlingsplanen og 
strategien. 
1/5-88 Arbeider med å laga handlings
plan for 5 arbeidsplassar srarcar opp. 
1/7-88 Ferdig utarbeidd handlingsplan 
for <lesse 5 arbeidsplassane. 
2 halvår 88 Bør ha fått positiv urvik
ling 
31/12-88 Oppsummering i kvartals
rapporten for kvar avdeling. 
1/ 1-89 Den enkelte avdeling srarrar 
arbeider med å skissera framlegg ril ar
beidsmål. AvdeLingane kan sjølve av
gjera om dei vil ra med alle arbeids
plassane no, eller plukke ut einskilde. 
Arbeidsmålet skal leggast fram for 
AMU. 

Medio febr. 89 
Utarbeida årsrapport når rala for 1988 
ligg føre. Langedal og Måge utgir 
«rryggleiksposr». 
Utg. av 1 kv. 89 
Avdelingane legg fram forslag til ar
beidsmål for AMU. Planen må inne
halda prognose over måloppnåinga 
4-års perioden.
31/ 12-89 Positiv utvikling.
31/ 12-90 Sterk forbetring.
31/12-91 Passering av måler på fre
kvens 37.

Prøveordning med 
«vernerundar» 

Som vi ser er handlingsplanen mål
og resultatretta, med ein konkret tids
plan. 
Seraregien byggjer på ar vernearbeid er 
eir linjeansvar, d.v.s. vernearbeidet skal 
byggjasr inn i planleggjinga og i det 
daglege arbeider. 

Der synesr narurleg å ta fatt i dei ar
beidsplassar der det er regiscrerr flest 
arbeidsulykker/nestenulykker, og få ut
arbeidd handlingsplanar her. 

Omgrepet «vernerundam har girt 
gode resultat ved mange arbeidsplas
sar. Desse skal no cakasr i bn1k som ei 
prøveordning i Hordaland. Ansvaret 
for gjennomføringa av vernerunden 
ligg hos arbeidsleiinga, d.v.s. anleggs
leiar/vegmeisrer. I prinsippet blir det 
gjennomført regelmessige rundar på 
anlegger/distriktet der arbeidsleiing og 
represenranrar for arbeidsrakarane rek 
del. Fårlege tilhøve blir nocerr og ur
berra/ fjerna. 

Der skal fokuserasr meir på verne
omboda. Desse skal i større grad akri
verasr/skolerasr og få høgare srarus i 
sitt arbeid. Der må leggjast større vekt 
på å få verneombod som er interessen 
i vernearbeid. 

Målet må vera ingen ulykker 
Er det store nok ambisjonar i målset
jinga? 

Somme vil seia nei, andre vil seia at 
vi ikkje har tid ril å driva med derre på 
toppen av air det andre vi har å gjera. 
Urvalet og seinare AMU, drøfta dette 
spørsmålet grundig. Konklusjonen var 
lett å trekkja; Der var full semje om 
målserjinga, og det er ingen grunn ei! å 
stoppa opp ved ein ulykkesfrekvens på 
37, måler på sikr må vera 01 

Jann B. Jensen 
Driftssjef 
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Dei tilsette i 
Vegvesenet 
fekk prøva seg 
på 4 ulike 
maskiner. Her 
er der grave
maskina som er 
i sving på 
«eksamensfel
tet» i Rådal. 
(Foto: Erling 
Grønsdal. 

Oddvar Selje 
frå Voss ser 
fagprøva som 
eit høve til å 
skaffa seg 
breiare arbeids
grunnlag i 
Vegvesent. 
<Foto: Erling 
Grønsdal). 
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NYfTIG FAGPRØVE 

I MASKINKØYRING 

adl,. 

- Eg driv til dagleg med spren
ging, boring og grøfting på
Bolstadanlegget. Då tilbodet 
kom om fagprøvekurset for 
maskinkøyring, såg eg det som
eit grunnlag for å få fleire bein 
å stå på, seier Oddvar Selje frå 
Voss til V eg i Vest. Saman 
med 54 andre vegarbeidarar 
har han i vår vore igjennom
både den teoretiske og praktis
ke fagprøva. 

Selje har I O års erfaring frå Statens
Vegvesen i Hordaland, men har vore
vekke frå maskinkøy ring ei tid. Under 
den praktiske prøva i Rådalen nyleg 
fekk han testa seg _1 nye maskiner. Veg
1 Vest fann Selje I full sving med ein 
Volvo BM 4300 hjullastar, i ferd med å 
leggja masse på ein av dei mange ve
gane i området, som fekk ei ekstra op
pussing dei dagane fagprøva pågjekk. 

Maskinutvikling 
- Her får du ikkje velja kva maskin du
skal pnwa deg på, seier Selje, og sen-



Knue Iden frå Holsnøy kjende seg 
heime i veghøvelen, ei maskin han 
køyrer til dagleg på vegane i 
Nordhordland. (Foto: Erling 
Grønsdal). 

der eie blikk til ein eat-maskin like ved, 
som han sjølv har taket på frå ridlega
re praksis. Volvo 4300 har eie rikare 
register av instrument. Maskinene har 
utvikla seg sidan eg sat i førarhuser. 
Det er lin av kvart å lera, seier han. 

- Også i teorien?
- Ja, men det vare kanhende litt i

meste laget av sroff på det helgakurset 
vi fekk. Elles har vi sjølvsagt fått inn
blikk i mange deraljar. Ting som du 
kanhende ikkje møter til dagleg ute på 
anlegg, seier Oddvar Selje til slutt. 

På heimebane 
Knut Iden kom frå Holsnøy ril Råda
len for å ra den praktiske prøva, men 
kjende seg likevel på heimebane. Vi 
møtte han på veghøvelen, ei maskin 
han må reknast som fullbefaren på. 
Femrens års erfaring frå Vegvesenet, 
111ed veghøvel som spesialfelt, skulle 
vera eir godt grunnlag for å greia fag
prøva. Sensor var då og full av lovord 
om køyringa hans. 

- A køyra veghøvel er berre eir 
spørsmål 0111 øving, seier Iden. Den 
teoretiske delen av fagprøva gjev ma
skinkøyrarane eir teoretisk grunnlag 
for den daglege jobben 

Iden er elles godt nøgd med lærar
kreftene og undervisningsopplegger 
for kurset. 

STRENGE KRAV 
- Vi set strenge krav til fag
prøva for maskinkøyrarar, 
seier Harald Søvik til Veg i 
Vest. Har er til dagleg ho
vudlærar ved anleggsmaskin
avdelinga på Os yrkesskule, 
og inngår i sensortrioen for 
prøva, saman med entrepre
nør Rune Fyllingen i Fyllin
gen maskinstasjon og ma
skinkøyrar Erik Kolve hjå 
entreprenør 0. L. Kyte på 
Voss. 

- Kven avgjer kva krav som skal
gjelda? 

- Prøvenemnda for Hordaland
har lagt seg på ein viss praksis. Men 
rettesnora er dei gjeldande prøvefø
resegnene. Kvar av dei fem maski
nene kandidarane skal prøve seg på, 
er omtalt i føresegnene med eie styk
ke arbeid. Det skal arbeidasr etter 
oppgjevne høgder og stikk. 

Krava aukar 
Kvar kandidat skal prøva seg på ro 
maskiner, eventuelt rre, dersom vi 
meiner ar presrasjonane er for dårle
ge for dei co første. Maskinene der 
gjeld er hjullasrar, gravemaskin, veg
høvel, rrakcorgravar over 6 ronn og 
bulldosar. 

- Vil der verra eie krav ril ein ma
skinkøyrar at han har fagbrev? 

- Vi ser iallfall klare rendensar ril
dette i dei srillingslysingane som 
kjem no. Arbeidsgjevarane vel heller 
ein søkjar med fagbrev framfor ein 
som er uran detre papirer. 

Ikkje alle greier prøva 
- Er strykprosenten sror mellom

dei 55 frå Vegvesener ) 

- Han ligg på kring 30 prosent.
Det ser ut ril ar teori og praksis er 
om lag like vanskeleg. Det er iallfall 
ikkje nokon scor skilnad mellom dei 
ro prøvene når det gjeld talet på 
stryk, seier Søvik, som legg ril at det 
blir høve til å gå opp ril prøva på 
nyer semare. 

- Kva er årsaka til at såpass man
ge ikkje greier prøva) 

- Fleire har hacr arbeid på gamle

maskiner før. Sjølv om dei har ei 
maskin i det daglege arbeidet som 
dei kjenner seg stø på, kan dette ver
ka annleis når dei skal prøva ei anna 
maskin under fagprøva. Når det blir 
vanskeleg å køyra ei maskin dei 
meinte dei skulle meiscra gode, går 
dette urover innsatsen på fleire ma
skiner. 

Teknisk utvikling 
- Er det skilnad på prescasjonane

mellom maskintypene? 
- Når det gjeld gravemaskiner ser

det ut for at Vegvesenet sine folk er 
mest vande med forgravar, medan vi 
her på feltet let dei prøva seg på 
bak gra var. Den tekniske utviklinga 
frå 4 til 2 spaker på gravemaskina er 
elles noko som ser ut til å vera litt 
uvand for somme kandidarar. Der 
har vore store endringar i maskin
parken dei siste 10-15 åra, og ein lyt 
følgja med i dette skal ein kunne 
passera fagprøva, seier Søvik, som 
meiner veghøvelen er ei maskin som 
skil dei duglege frå dei mindre efar
ne maskinkøyrarane. 

Den �ekniske utviklinga i 
mask111parken har vore scor <lei 
siste 10-15 åra, seier hovudlærar 
Harald Søvik ved 
anleggsmaskinavdelinga på Os 
Yrkesskule, ein av sensorane under 
fagprøva i Rådalen nyleg. (Foto: 
Erling Grønsdal). 
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Det blir 
restriksjonar på 
røyking frå 1. juli. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

Vegvesenet blir røykfritt 1. ju
li. Det er iallfall utgangspunk
tet for dei vedtaka som er gjort 
i arbeidsmiljøucval og leiarmø
te, etter at dei tilsette har gjort 
synet sitt til å kjenne gjennom 
spørjeundersøkinga om røy
king og røykeforbod. Det vert 
frå nemnde dato innførd røy
keforbod ved felles bygget på 
Spelhaugen, med høve til å 
røyke på einmannskontor der 
publikum ikkje har tilgjenge. I 
kantina blir det slutt på å ta seg 
ein røyk etter brødskivene. 

Same praksis skal folgjasr ved kami
ner og spisebrakker i utedrifta, i ut
gangspunktet. Men der er det gjort op
ning for røykarane i inntil halvparten 
av lokaler, når dei to sonene er fysisk 
skilde frå kvarandre. 

Fellesbygget erklært 
som «røykfri sone» 

Elles gjeld alminneleg forbod mot 
tobakksrøyking i konror og bilar i uce
drifra, der 2 eller fleire arbeidstakarar 
er samla. 
Nytt rom ved kantina 
I vedtaket frå leiarmøter heirer der ar 
det kan bli installert røykerom der 
trangen er ril srades. Bedriftslege Jo
stein Waage, som har gjennomført 
spørreundersøkinga om emnet, seier til 
Veg i Vest at det rruleg vil bli innreia 
eir rom for røykarar i cilknyting ril 
kamina i fellesbygget. 

Han viser elles til grundig doku
mentasjon for at fleirtalec mellom dei 
tilsette i etaten er imot røyking i felles
rom. 

Granskinga syner ar 57,1 prosent av 
dei tilsette i feJJesbygger ønsker røykfri 
kantine eller totalforbod moe tobakks
røyking. Motstanden mot kantinerøy
k.ing er endå sterkare mellom ucear
beidande. 

Gledeleg nedgang i røyking 
- Undersøkinga har vel også kartlagt
kor mange det er som røyker i etaten?

- Vi har fått inn 432 skjema. Svar
prosenten varierer, frå 67,4 prosent i 
fellesbygget - til berre 15 svar frå bil
cilsynsrasjonane i distrikta. Likevel må 
vi kunne slå fast at undersøkinga viser 
gledelege cal. 146 av svara er frå tilset
te som røyker, der vil seie 33,8 prosent. 

Ja, eg vil vera med på røykeavvenningskurs. 

Namn -------------------------

Avd./arbeidssrad ---------------------

Tlf. arb. _____________ priv. ------------

( l.even1st/sendast Li] bedriftslegekontoret) 
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Siste undersøking av røykevaner i veg
vesenet var gJort for to år sidan. Då 
viste statistikken at kring 46 prosent 
av dei tilsette røykte. Vi har med andre 
ord komne ned i underkant av gjenn
omsnittstalet på landsplan, og har så
leis nådd målet vi sette oss for to år si
dan, seier Waage. I feJJesbygget er røy
keprosent på 28, som er vesemleg un
der talet for 1986. 
Talmaterialet 
- Inneheld dei avdelingsvise tala inte
ressante opplysningar?

- Vi ser mellom anna ar motstanden
mot kantinerørking er Sterkare på bil
u]synet enn pa vegkontorer. Ved bilcilsyne� ønsker 64,5 prosent forbod mot
røyking 1 kamma, mens der på veg
kontoret er 55,5 prosent som seier nei
til tobakksrøyking under spisepausen.

I fellesbygget er det elles 28 prosent
av røykarane som ønsker å sleppe to
bakksrøyken i kantina. 
Større motstand ute enn inne
- Du har også avdelingsvis oversikt
over stemninga)

- Vi har sortert svara fra tilsette i
anlegg, vedlikehald og maskin, og delt



<lei på kontorpersonale og utearbeidan
de. Gjennomgåande er det større mot
stand mot røyking blant dei som er ute 
enn ved kontorpersonalet. 

Mellom urearbeidarane på anlegg 
ønsker 65,1 prosent røykfri spisebrak
ke, medan 43,5 prosent av dei innear
beidande har eir slikt ønske. 

På vedlikehald ønsker heile 70 pro
sent ute å forby røyking på spiserom
ma medan 52,3 prosent av kollegene ' • d på kontorer har _same synet pa erte. 

I maskinavdelinga seier 66,7 prosent 
ute nei ril kantinerøyking. Her er mot
standen endå høgare ved kontor� på 
vegsemralane, der 68,4 prosent vil ha 
matpausen i fred for tobakksrøyk, for
te! bedriftslege Jostem Waage. 

Ei vanesak 
- Har det korne sterke reaks1onar moe
vedraket frå røykarhald) 

- Reaksjonar har kome, svanll" Waa
oe diplomatisk, uran ar han ser grunn 
�il å referere desse. Han ser det heile 
som ei vanesak, og rrur ikkje der skal 
vera vanskeleg f1 rn gjennomføre dei 
nye resrriksjonane moe røyking i Veg
vesenet. Han trur vedtaka vil føra med 
seg ar røykarane tenner sigarett eller 
pipe lire sjeldnare, uran at d_e, ren:ier 
meir over det. I så fall har v1 oppnadd 
ein del av føremåler med rilraka. 

- Kva med bilrilsynet, der publi
kumsrilstrøyminga er sror) 

- Eo trur ar der heile vil verke sjølv
konrrillerande der også. Skilta om røy
keforbod vil vern godt synlege for alle. 
Lova vil erter kvart bli alminneleg 
kjend mellom publikum. Ikkje-røykarar 
vil nok påtale overtramp, rmr \Xlaage. 
Avvenningskurs 
- Korleis blir vedtaket fylgd opp'

- Bedriftslegekonrorer sender skilt
som forre! om røykeforboder ur ril alle 
avdelingar. Arbeidsleiinga har ansvaret 
for å få desse skilta på plass. 

- Elles reknar vi med ar trongen for
avvenningskurs vil melda seg med for
nya sryrke når resrriksjonan� blir inn.ført. Det er absolutt akruelr a skipa ni 
slike kurs. Vi har air vore i kontakt 
ned fagfolk på slike avvenningskurs 
�or røykarar. Kurser vil bli halde i Ber
gen, og er ope for alle, både utednfta 
og konror-medarbe1darar. De, som er interessert i kurser kan venda seg 11! 
Anne Marie Måge eller meg, seier Jo
stein \Xlaage. 

VIDEO OM 

KYSTSTAMVEGEN 

Robert Davidsen og Sissel Husby i Norsk Media Senter A/S i Bergen 
har hatt ansvaret for videofilmen om kyststamvegen. 
Eit nytt hjelpemiddel er laga 
for å informera om Kyst
stamvegen. Det er tale om 
ein videofilm på 21 minutt, 
som kyststamvegurvalet har 
ansvaret for. Dei aller fleste 
opptaka er gjort i år, og fil
men legg vekt på den breie 
interessa for eit fast vegsam
band på tvers av vestlands
fjordane. 

Næringslivet sine mange argu
ment for betre kommunikasjonar 
langs Vestlandet står sentralt. 
Video-filmen er laga som ein re
portasje om Kysrsramvegen, der 
målsmenn for ulike bransjar står 
fram med sine gmnnar for å støtte 
planane. 
Har venta 15 år 
Vestlander sin strategiske pos1sion 
når der gjeld havbruk og oljeverk
semd blir trekt fram. Sjefen på Ra
finor har venta 15 år på Salhusbrua, 
seier han, og er glad for ar klarsig
nal for bygging av brua no er gjeve. 

Også dei tradisjonelle modernæ
ring,tne ser med optimisme på 
Kysrsramvegen. Både for skogbru
ket, frukt og grønsakomsetnaden og 

for meieribmket på Vestlandet har 
berre vegsamband mykje å seia. 
«Ryggrada i vegsystemet 
Vest-Norge» 
Transportnæringa og reiselivet har 
heller ikkje vanskar med å finna 
fram argumenta som ralar for ei 
berre sambinding av vesrlandsfylka . 

Tekniske løysingar på dei utford
rande fjordkryssingane er med i fil
men. Likeeins positive toner frå 
landets største finansinsrirusjon. 

Videoen er meint å vera eir hjel
pemiddel ved marknadsføring av 
kysrsramvegen. Med derte som ut
gangspunkt har ein vald å lansera 
kysrsramveg-ideen under slagordet 
«Kysrsramvegen - ryggrada i veg
sysremer i Vesr-Norge». 
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VAR EINASTE 

OPPSYNS-
a 

MANN FRA 

GAMBIA 

Staben ved Hordaland Veg
kontor får eie stadig meir in
ternasjonalt snitt. lngeniørar 
frå andre industriland er i 
fleircal mellom utlendingane i 
etaten. Den einasce afrikana
ren, førebels, er oppsynsmann 
Momodou J obareth frå Gam
bia, som er tilsen ved di
scrikeslaboratoriet. 

- Heime er der uråd å skaffa seg
h,,,gare utdanning utover gymnasnivå. 
Eg drog difor ril Norge i 1979, og 
fekk plass ved Manger Folkehøgskule. 
Seinare vart der viclaregåande skule i 
Kvinnherad, frir eg kom inn på den 
tekniske fagskulen i Porsgrunn. Erter 
studier ved Agder Ingeniørhøgskule i 
Grimstad, bar der så til Bergen, der eg 
arbeidde ei rid ved Bergen Byggmon
Lasje, før eg seint i fjor vart rilserr ved 
Hordaland Vegkontor, forte! Momo
dou ril Veg i Vest. 

K valitetskoncroll 
- Kv:1 er oppgåvene dine på vegkon
torer i 

- Kvalitetskontroll på nyanlegg, frJ
fyrste massefylling ril toppdekket. Eg 
drcg ut på anlcgg,1 og rek stikkpnwer. 
Dessc ven analyscrre, og rapport ven 
sknvcn. I rapporwrbtider har vi gud 
hjelp av EDB. 
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- Går det greit med norsken) 

- Eg har iallfall ingen vanskar med
kommunikasjonen. Alle rapporrane 
skriv eg på norsk, srrekar han under, 
oppsynsmannen frå Vest-Afrika. 

Godt miljø 
- T rivesr du på vegkontorer?

- Ja, eg synesr arbeidsmiljøer er bra,
og samarbeider med kollegene går 
fint. Eg kunne seinare godt renke meg 
å prøve meg ved plan- eller anleggs
avdelinga, for variasjonen· si skuld. 

- Kva med vegvesener i Gar11bia?
- Det har vare organisert på same

vis som i t.d. England og Canada. Men 
Det internasjonale pengefonder (IMF) 
har no sett i verk eir prøveprosjekt i 
Gambia, som gjev vegvesenet i lander 
ein kontrollfunksjon, medan private 
entreprcrn,irar skal stå for vegbyggin
g.i. 

Også norske enrreprenørar er re-

• 

prøver som 
skal analyserast 
på laboratoriet. 
(Foto: Erling 
Grønsdal). 

presenrerre i lander. F. Selmer driv 
veg- og kaibygging, medan Arne San
de byggjer bustader. Også Astrup 
Høyer er i gang med utbyggingsopp
gåver i Gambia. 

Afrikansk forening 
- Har du sjølv planar om å vende ar
tende ril Gambia) 

- På lengre sikt, kanhende, seier
Momodou, og ler oss forstå ar han
ikkje er beilt nøgd med dei rådande
politiske tilhøva i heimlandet.

- Har du elles funne deg rilrerre i
Bergen' 

- Ja. Her er mange_ likesinna, og vi
rreffes mellom anna I den afrikanske
srudenrforeninga. Eg var formann ei
tid,_ og er no nestformann i foreninga.

Fram ni I fior spelte Momodou ak
tiv basker- og volleyball i Viking. No
reknar 33-åringen seg helst som mo
SJOn1st. 
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Svenske med 
kjempekrefter 

Tunge løft og enkel navigering. Det er stikkord for den kom
binerte kranbilen og trekkvogna til Statens Vegvesen Horda
land. Volvo Fl2 er namnet, og med krana kan den løfte det 
som stort sett er aktuelt å flytta innan vegsektoren. Med korg 
fungerar krana også framifrå som arbeidsplass under t.d. fjell
rensking og støyping. - Med denne maskina har vi betre kon
kurranseevna til Vegvesenet når det skal reknast på eigenregi
kalkylar, seier Alf Botnevik ved vegsentralen i Rådal, der 
kranbilen er stasjonert. 

Krana har ei løfteevne på 26 
rann/meter. Løftearmen har ei rekk
jevidde på 16 meter. Det høyrer 
hengar til bilen, som er mykje nytta 
til transport av runge ursryr. Samla 
investering er på 1,6 mill. kr. 

Erstattar mobilkraner 
- Med ei såpass påkosta kranbil i
maskinparken er vi opptekne av høg 
utnyttingsgrad. Vi vil difor gjerne 
marknadsføre tilboder vårt betre. Vi 
ser ei rekkje aktuelle oppdrag for bi

len. Til støyping og fjellrensk på 
veganlegg blir det i dag for ein scor 
del nytta private mobilkraner. Vår 
Volvo Fl2 vil kunne gjera same job
ben, seier Botnevik, som også vil dra 
fram føraren av kranbilen, Harald 
Norvik. 

Han er fast stasjonert på denne 
maskina, og er ein dugeleg fagmann 
på sitt felt. 

Botnevik undersrrekar elles at det 
ikkje er sett opp fastlagt arbeidsplan 
for bruk av maskina, slik ar den vil 
vera tilgjengeleg på kort varsel, også 
på meir langvarige oppdrag. 

Treffsikker fjernstyring 
- Tekniske finessar ved kranbilen?

- Krana kan manøvrerast med
fjernstyring. Ved hjelp av ein liren 
boks kan føraren stå på den mest 
høvelege plassen og styra hivet. Det
te er mellom anna svært viktig ved 
støypeoppdrag, der betongen skal 
landast heilt presis, og ved andre 

oppdrag der god oversikt er viktig, 
seier Alt Botnevik til Veg i Vest. 

Harald Norvik er fast førar på 
kranbilen. (Foto: Erling Grønsdal). 

Kranbilen kan ta alle aktuelle løft i 
vegsektoren, med ei løfteevne på 26 
tonn/meter. Til venstre Harald 
Norvik. (Foto: Erling Grønsdal). 



KONDISFANTOMET FRA 
SIQOLD OG BJØRGUM 

Svein Lyngsgård kjører veg
høvel i Indre distrikt, og 
flakker mye rundt på grøfte
skjæring og flatlapping på 
denne tiden av året, blant an
net i Hardanger. Men når ar
beidsdagen er over og han er 
vel hjemme på Bjørgum, hen
der det ofte at Lyngsgård set
ter kursen for Hardangerfjor
den igjen. På sykkel! 

Vegarbeideren, som opp
rinnelig kommer fra Skjold i 
Fana, er en av disse kondi
sjonsfantomene, på helårsba
sis. Om vinteren er det tur
renn på ski og sommerstid er 
det sykling og maraton. Han 
er en av de få som innehar 
det såkalte SAFSIT-trofeet, 
etter å ha gjennomført det 9 

mil lange Grenaderløpet på 
ski, sykkelrittet Trondheim
Oslo og Drammen maracon 
i løpet av ett år. 

Avdeling for sprøe tiltak 
- SAFSIT står for «Srurlas avdeling
for sprøe tiltak og andre innfall»,
forteller Lyngsgilrd til Veg i Vest.
Det er idrettslaget Sturla i Dram
men som stf1r bak denne utmerkel
sen for spesielr allsidige idretrsurn
vcre.

- Det høres jo litt sprøtt ut, ugså i 

- Det er iallfall noe av der rnffesre
du kan være med på her i landet, ved 
siden av triatlon, sum besrf1r av 
landevegssykling, muraton og lang
distansesvømming - på en dag. 

Det ligger vel mye: trening bak 
c:n slik prestasjon� 

Mye trening og mye tid. Oppi il 
20 timers sykling i uken gjennom
f,,,ne vi f<1r vi s taner p5 den sto1-c 
styrkcpr0ven fr,1 Trondheim ril Os 
111 Vi cr tre k,1rcr po Vo�s som c:r 
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sammen om disse utskeielsene. Det 
ble 250 mil på sykkelsetet før vi stil
te ril starr. 

Et nytt liv på Voss 
Svein Lyngsgård forteller ar han 
slett ikke er født med ski på beina. 
- Før jeg flytter ril Voss for 8 år si
den visste jeg knapt hvordan er par
ski så ur, betror han Veg i Vesr. Men
her havner jeg midt oppi tjukkeste
skiskyrtermiljøer på Bjørgum, og der
gikk ikke lenge for jeg var klar ril
srarr i mitt første Ørnar-renn.

Samtidig stumpet den tidligere 
srorrøykeren sneipen for aller sisre 
gang. - Der har værr en forurserning 
for f1 kunne drive det såpass langt i 
kondisjonsidretter, mener han. 

- Kostholdet er ogsf1 vikrig'
- Veldig viktig. Mye fiberrnat inn-

går i den daglige føden. Særlig før 
lange løp er dc:t vesemlig il få i seg 
godt rnccl karbonhydrater. Skal jeg 

JJ Svein
Lyngsgård 
kjører til 
daglig 
veghøvel for 
Vegvesenet i 
Indre distrikt. 
Men på 
fritiden farer 
han langs 
vegene i et 
helt annet 
rempo. (Foto: 
Erling 
Grønsdal). 

1'1pe mararon går der mye på brød
mat i tiden før start. 

Sprinter også 
Selv om der er de lange løp og seige 
rak som utgjør hoveddelen av Svein 
Lyngsgårds idrettslige akriviterer, si
er han ikke nei rakk til de kortere 
disrnnsene heller. Og srorr kortere 
enn l 00 merer sprint går det ikke an 
å løpe. Svein sprang første-etappen 
på Vossar sitr lag under veteran-NM 
i 1000 meter staferr siste årer. Per
sonlig rekord på sprintdistansen er 
12.0. 

Gud fysisk form gir overskudd. Ik
ke minst til det daglige arbeid. Vi vil 
anta ar lange kveldsturer med sykkel, 
langrennski eller joggesko viser 
igjen når Svein Lyngsgård f.eks. 
skjærer grøfter mellorn Bruravik ug 
Ulvrk eller sørger for snøskraping i 
Eksrngedalen og Modalen. 

Planene er iallfall at SAFTSIT
trofeet skal hentes også neste år, 
dersom alt klaffer. 



'P�ONAL 
Nytilsette i vegarbeidsdrifta 
Jan Bakke mek.fag Rådal 03.88 
Tom Solemdal mek.fag Rådal 03.88 
Paul J. Hjelle mask/ mek Rådal 04.88 
Magnar S. Birkeland mask/mek Rådal 05.88 

Slutta i vegarbeidsdrifta 
Eva Indrefjord 

Nye i oppsynet 
Trond Vindenes 
Slutta i oppsynet 
Andreas Øsrlund 

Nytilsette vegkontor 
Jan Ove Bjørge kornrolling. 
Helge Giljarhus kontrolling. 

biltilsyn 

Per Morren Nordbom førstekonsulent 

anlegg 
anlegg 
adm.avd. 
biltilsynet 
biltilsynet 
biltilsynet 
biltilsynet 
biltilsynet 

Kristian Rognskog ingeniør 
Karstein Berg mgen1ør 
Johan Klungland ingeniør 
Trond Haugen ingeniør 
Jan Sverre Aasbø inspektør 

Slutta vegkontor 
Bjørn Erik Johannessen 
Jørgen Steensæth 

50-ARSDAGAR
Normann Sleire
Jens Tveit Aga
Arne Hilton
Milfrid Knoph
Johan Rokne
Magne Tveita

60-ARSDAGAR
Halldor Fjellskål
Halvorine Røsdal

Pensjonistar 
Nils Myrlid 
Ingebrigt Tufta 

TAKK 

25. juli
29. juli

9. august
l 3. august

20. september
28. september

13. juli
7. september

for helsing og gåve i samband med 
50 - årsdagen min. 
Lars Oliver Bø 

Mange rakk 
for gåva og helsinga egg fekk på 50-
årsdagen min. 
Gerhard Børnes 

Takk til 
kolleger på søre innfartsåre, kokkene 
og brakkelaget på Hop, for blomer 
og helsingar dei sende meg då eg var 
sjuk. 
Gunnvald Søreide 

Tusen rakk 
for florr 
60-årsdag.
Olav Skår

gave 1 

Hjerreleg rakk 

anledning min 

fo: helsing og gåve til 50-årsdagen 
min. 
Lars Kleppe 

Takk for 
oppmerksomheten ved 50-årsdagen 
min. 
Ottar Nåmdal, Ulven 

Takk for 
gåva på 60-årsdagen min. 
Birger Eigesrad, Røldal 

Hjerreleg takk 
for gå va og overraskande besøk på 
40-årsdagen min.
Terje Totland

Vegkontorets 
sprekeste ungkar 

fyller 40 år 
Denne lille tassen er blitt srørre 
med årene, 
fremdeles liker han å bli srrøket 
med hårene. 
Body-building liker han godt, 
der er derfor han holder seg 
innmari flott. 
Pikenes Jens, men enda frank 
og fri, 
vi har alle prøvd å få han lirt 
på gli. 
Unge jenter! Prøv dere her, 
så kanskje der lykkes for noen 
og enhver. 

Hjertelig ril lykke med dagen l 5. 
ju111, 

Odd Magnus 1 

Hilsen jentene på 
regnskap. 
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